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س�ام برش�ما مخ�اطبان هميش�گي »جوان«. دلگويه هاي شما 
عزيزان را از طريق ش�م�اره 88498440 شنوا و پ�ذيرا هستيم. 
اين ستون را مس�ئولان و مديران با حساس�يت ويژه مي خوانند.

    سايت ها و دستگاه ها به روز نيستند
 رسولي- تهران:  بسياري از سايت هاي مراكز و دستگاه ها فقط جنبه 
تبليغاتي دارند و اطلاعات مورد نياز براي رصد فعاليت هاي اين مراكز 
يا دستگاه ها در سايت ها بارگذاري نشده اس��ت. ضروري است جهت 
راهنمايي ارباب رجوع اطلاعات كاملي از فعاليت دستگاه روي سايت 

قرار گيرد.

    به افزايش آلودگی هوای اصفهان رسيدگی کنيد 
 کمالي زاده- اصفهان: آلودگي شهر اصفهان به دليل تردد خودروها 
افزايش يافته است. چرا مسئولان شهرداري براي كاهش آلودگي  هوا 
نسبت به افزايش ناوگان حمل و نقل عمومي اقدامي را انجام نمي دهند. 
بهتر است شهرداري اصفهان هم نسبت به جايگزيني وسايل حمل و نقل 

عمومي آلوده كننده با خودروهاي با سوخت پاك اقدام كند.

پس از اباغ آيين نامه تأس�يس داروخانه هاي 
س�نتي، داروخانه داران نگرانند، آنقدر نگران 
که طي روزهاي گذش�ته باره�ا اعتراض خود 
را اع�ام کرده ان�د و روز گذش�ته جمع�ي از 
داروس�ازان با تجمع مقابل وزارت بهداش�ت 
ط�ي بياني�ه اي خواس�تار توق�ف تأس�يس 
آيين نامه تأسيس داروخانه هاي سنتي شدند. 
طي ماه هاي گذشته اين نخستين باري نيست كه 
طب نوين در برابر طب سنتي قد علم كرده است. 
نخستين ريشه هاي اين ماجرا با انحلال معاونت 
طب سنتي وزارت بهداشت از سوي شخص وزير 
آغاز ش��د اما حالا هم كه وزير بهداشت و سازمان 
غذا و دارو براي س��ر و س��امان دادن به وضعيت 
عرضه داروهاي گياهي به مردم آيين نامه تأسيس 
داروخانه هاي سنتي را ابلاغ كرده اند، داروسازان 
پرچم مخالفت با داروهاي سنتي را در دست گرفته 
و براي مقابل��ه با طب س��نتي و داروهاي گياهي 
پيش��قدم ش��ده اند، هرچند بنا به تأكيد رس��ول 
ديناروند، رئيس سازمان غذا و دارو تنها يك درصد 

از داروسازان با اين موضوع مخالفند. 
  نگراني از اقتصاد داروخانه ها 

ابتدا كار با جلسه اي ميان نمايندگان داروسازان و 
مديران سازمان غذا و دارو آغاز شد تا بي سر و صدا 
ماجرا فيصله يابد. پس از اينكه جلس��ه مذكور به 
نتيجه نرسيد، نمايندگان جامعه داروسازي سراسر 
كشور و نيز جمعي از دانشجويان داروسازي كشور 
بيانيه مش��تركي را صادر كرده و از وزير بهداشت 
خواستار ابطال آيين نامه مذكور ش��دند. در اين 
بيانيه علت نگران��ي و اعتراض اين داروس��ازان، 
آينده نظام س��لامت و دسترس��ي صحيح مردم 
به فرآورده هاي طبيعي عنوان ش��ده اس��ت. در 
بخش��ي از اين بيانيه آمده است: بر اساس ماده 3 
قانون بهبود مستمر محيط كسب و كار )مصوب 
س��ال 90(، كليه دس��تگاه هاي اجرايي مكلفند 
تا قبل از تصوي��ب و ابلاغ ضواب��ط و آيين نامه ها، 
نظر تش��كل هاي صنف��ي و اقتص��ادي مرتبط را 
استعلام و مورد توجه قرار دهند اما در كمال تأسف 
براي تدوين آيين نامه مورد اش��اره، از هيچ يك از 
تشكل هاي علمي و صنفي داروسازي نظرخواهي 

نشده است. داروس��ازان با تأكيد بر كاهش سهم 
داروخانه ه��اي خصوصي از 74 ب��ه 49 درصد به 
دليل توس��عه داروخانه ه��اي دولت��ي از نابودي 
داروخانه هاي خصوصي با راه اندازي داروخانه هاي 

سنتي ابراز نگراني كردند. 
كام��ران حاجي نبي، عض��و هيئت مديره انجمن 
علمي اقتصاد سلامت ايران در اين باره مي گويد: 
هدف اصلي وزارت بهداش��ت از اجراي اين طرح 
س��اماندهي عطاري ها در سراسر كش��ور است، 
چراكه وزارت بهداشت به دليل وظايف حاكميتي 
خود متولي و مسئول س��لامت مردم است و ما با 
س��اماندهي عطاري ها و نظارت بر نوع محصولي 
كه عطاري ها ب��ه مردم ارائ��ه مي كنند مخالفتي 
نداريم، اما مشكل اصلي نوع اجراي اين طرح است. 
وزارت بهداشت اس��تدلال مي كند كه با تأسيس 
داروخانه هاي گياهي عطاري ه��ا متمايل به ارائه 
خدمات در داروخانه هاي گياهي تحت نظارت يك 

داروساز خواهند شد. 
به باور وي يكي از دلايل اجراي اين طرح ممنوع 
كردن ورود كالاي قاچاق به عطاري ها اس��ت، با 
توجه به اينكه بيمه هاي م��ا هزينه هاي داروخانه 
را به ص��ورت چندماهه تأمي��ن مي كنند، چگونه 
مي ش��ود يك مجموع��ه داروي گياه��ي به اين 

داروخانه اضافه كرد؟ از س��وي ديگ��ر جايگزين 
شدن تابلوي داروخانه گياهي به جاي عطاري يكي 
ديگر از مشكلات اين طرح اين است و عطاري ها با 
يك تعويض تابلو راه گذشته را ادامه خواهند داد. 

  نبود مانع براي فعاليت در حوزه داروهاي 
طبيعي 

به گفته رئي��س س��ازمان غ��ذا و دارو آيين نامه 
»تأسيس داروخانه هاي طبيعي و سنتي« اولين 
بار حدود ۱7 سال پيش و در سال 77 مطرح و براي 

دانشگاه هاي علوم پزشكي كشور ابلاغ شد. 
معاون وزير و رئيس س��ازمان غ��ذا و دارو با بيان 
اينكه گروهي از داروسازان نيز موافق اين آيين نامه 
هس��تند، افزود: به هرحال جامعه داروسازان ۲0 
هزار نفر هستند و ما به اعتراض نيم تا يك درصدي 
اين جمعيت هم گوش مي دهيم اما ممكن است 
داروسازي علاقه مند باشد در اين حوزه كار كند. 

وي تأكيد مي كند: داروخانه هاي موجود در كشور 
هيچ منعي براي فعاليت در حوزه داروهاي طبيعي 
ندارند، يعني خط كشي براي داروخانه هاي موجود 
و آنهايي كه قرار است تأسيس شوند، وجود ندارد 
و ما نيز آنها را تشويق مي كنيم كه داروهاي گياهي 

را عرضه كنند. 
معاون وزير و رئيس سازمان غذا و دارو با بيان اينكه 

نگراني داروس��ازان از اجرايي شدن اين آيين نامه 
بيش از حد بزرگ ش��ده، مي افزايد: داروهايي كه 
در فهرست رسمي كشور هستند به هيچ عنوان در 
داروخانه ها )گياهي و طبيعي( عرضه نخواهد شد 
زيرا در اين داروخانه ها صرفاً فرآورده هاي طبيعي 

عرضه خواهد شد. 
ديناروند تصريح كرد: س��قف داروه��اي گياهي 
حدود ۵ درصد كل بازار كشور است و تصور برخي 
داروس��ازان مبني بر اينكه ۲۵ درص��د داروهاي 
كش��ور فرآورده هاي طبيعي و در اين داروخانه ها 

قابل عرضه هستند، صحيح نيست. 
امير حسين جمشيدي، مدير كل نظارت و ارزيابي 
فرآورده هاي طبيعي، سنتي و مكمل سازمان غذا 
و دارو نيز با اش��اره به اينكه در خيلي از عطاري ها 
مشكلات و تخلفاتي صورت مي گيرد، مي افزايد: 
از آنجايي كه عطاري ها زير نظر وزارت بهداش��ت 
نيستند و زير نظر اصناف فعاليت مي كنند برخورد 
با اينها آن طوري كه مي خواهيم صورت نمي گيرد 
اما اگر ما يكسري داروخانه هاي طبيعي و سنتي 
داشته باشيم و مطمئن باشيم كه در آن كسي كه 
نياز به اين فرآورده ها دارد ب��ه راحتي و از طريق 
فهرست مشخصي هم مي تواند اطلاعات و مشاوره 
خوبي بگيرد و هم مي توان��د فرآورده هاي خود را 

تهيه كند، بيشتر راه را رفته ايم. 
وي مي افزايد: متخصصان��ي در كش��ور داريم كه 
كار اصلي آنه��ا در زمينه فرآورده ه��اي طبيعي 
اس��ت، يعني مس��تقيماً با فرآورده هاي طبيعي 
سرو كار دارند، مانند متخصصان فارماكوگنوزي 
و نيز داروس��ازان س��نتي كه كاملًا ب��ر داروهاي 
سنتي اشراف دارند و نيز داروسازاني كه دوره هاي 
آشنايي با اين فرآورده ها را گذرانده اند. اين افراد 
مي توانن��د اطلاعات جامع و درس��تي ب��ه افراد 
مصرف كننده ها بدهند. در اين راستا آيين نامه اي 
با عنوان »داروخانه هاي طبيعي و سنتي« مطرح 

شده است. 
 جمشيدي تصريح مي كند: اين امر منافع بسياري 
از داروسازان را تأمين و زمينه اشتغال بسياري از 
آنها را ايجاد خواهد كرد، ضمن اينكه تهديدي هم 

براي داروخانه هاي موجود وجود ندارد. 

حملهدوبارهشيمياييهابهسنتيها
اعتراض گسترده داروسازان به آيين نامه تأسيس داروخانه هاي سنتي

چه کسی پاسخگوی قربانی شدن کودکان و نوزادان در باندهای تکدی گری است؟!

فرماندار تهران: بهترين کمک مردم به متکديان کمک نکردن به آنهاست

 يک ب�ار ديگ�ر نارضايت�ي م�ردم از بانده�اي 
تکدي گ�ري در پايتخت، مس�ئولان را احتمالاً 
به يک اقدام نمايش�ي ديگر واداش�ت تا براي 
موضوعي که ني�از به ي�ک کار س�ازمان يافته 
دارد، رفت�اري تک�راري ب�ه خ�رج دهن�د.
 سال هاست طرح جمع آوري متکديان در قالب 
برنامه هاي نمايش�ي فقط چند روز ي از س�وي 
دستگاه هاي متولي پيگيري مي شود و بعد ابتر 
باقي مي ماند و برخي مس�ئولان سال هاس�ت 
اي�ن بل�وف را مي زنند ول�ي اين س�اماندهي و 
جمع آوري با روش هاي نمايشي نه تنها از تعداد 
اين افراد و باندهاي حرفه اي فعال در اين بخش 
کم نکرده است بلکه وضع بدتر هم شده است. 
 تكدي گري به عنوان يك آس��يب در كنار س��اير 
آسيب هاي اجتماعي در كف خيابان و معابر شهري 
س��يما و چهره ش��هري را نامناس��ب كرده  است. 
هرچند فقر و كوچ افراد محروم از نقاط روس��تايي 
و دورافتاده و حضور افراد ديگر از ساير كشورها از 
عوامل اصلي اين آسيب به شمار مي رود ولي معضل 
تكدي گري در كشور و پايتخت ، سابقه اي به طول 
شهرنشيني دارد و در س��ال هاي اخير اين معضل 
يعني تكدي گري به ش��يوه ها و روش هاي مختلف 
در شهر ديده مي شود. عده اي اين حرفه را به رغم 
داشتن وضع مالي مناسب به عنوان شغل پردر آمد 
خود انتخاب كرده اند و به مال اندوزي مي پردازند. 

   فعالي�ت بانده�اي حرف�ه اي در ح�وزه 
تکدي گري 

 بخش زيادي از افراد و كودكاني كه در معابر شهري 
اقدام به تكدي گ��ري مي كنند از س��وي باندهاي 
حرفه اي ساماندهي مي شوند و براي اين كار آموزش 

مي بينند. 
اس��تفاده از كودكان و زنان حربه اي براي اين باند 
شده اس��ت تا آنجايي كه بس��ياري از اين افراد كه 
در ميان آنها كودكان، نوزادان و زنان بس��ياري نيز 
ديده مي شود به خدمت گرفته ش��ده اند تا به كار 
تكدي گري بپردازن��د. وجود مكان ه��اي معين و 
سركشي افراد مش��خص براي تغذيه و جمع آوري 
پول هاي متكديان خود نش��ان از فعاليت  باندهاي 
حرفه اي در اين زمينه دارد ت��ا جايي كه كودكان 
و افراد را به بردگي گرفته و از آنان در مقاصد شوم 
خود استفاده مي كنند.   حضور آزادانه اين افراد در 
معابر شهري و مكان هاي معين نش��ان از آن دارد 
كه اي��ن افراد يا مس��ئولان باند ه��اي تكدي گري 
توانس��ته اند با روش هاي مختلف يا مأموران را دور 
بزنند يا با آنان كنار آيند كه برخورد نكردن با اين 
گونه افراد سؤال هاي بي شمار بدون پاسخي را براي 

شهروندان باقي گذاشته است. 
    اضافه شدن متکديان خارجي به متکديان  
چند سالي است كه عده اي از افراد و كودكان كه به 
همراه خانواده در ش��هرها به خصوص پايتخت به 

تكدي گري مش��غول هستند از كش��ورهاي ديگر 
همچون پاكستان، بنگلادش و كشورهاي آفريقايی 
كه به پايتخت آمده اند و دس��ت به گدايي زده اند. 
اين افراد با ظاهر و لباس هاي انگشت نما در حالي 
در معابر شهري به تكدي گري مشغول هستند كه 
حضور غيرقانوني آنها و عدم برخورد دستگاه هاي 

متولي با آنان براي شهروندان جاي سؤال دارد.
    اج�راي طرح هاي نمايش�ي س�اماندهي 

متکديان
 سال هاست كه انواع و اقسام طرح هاي جمع آوري 
و س��اماندهي متكديان در ش��هر تهران به اجرا در 
مي آيد و مس��ئولان با اجراي اين طرح ها درصدد 
هستند متكديان را جمع آوري و پس از ساماندهي 
و جداس��ازي افراد نيازمند واقعي را شناسايي و با 
تكدي گري برخورد قانوني بكنند اما افس��وس كه 
اين طرح ها در چن��د روز اول اجرايي ش��ده و ابتر 
باقي مي ماند. اج��راي اينگونه طرح ه��ا در حالي 
ادامه دارد كه نه تنها براي نيازمندان واقعي كاري 
انجام نش��ده اس��ت حتي پس از اجراي طرح هاي 
ساماندهي بر تعداد متكديان در معابر شهري نيز 

افزوده شده است.  
در اين زمينه فرماندار شهر تهران از اجراي عمليات 
جمع آوري متكدي��ان تهران در نشس��ت قرارگاه 
جمع آوري متكديان و جذب كودكان بي سرپرست 

با حمايت استاندار تهران خبر داد. 

    درآمد 3 تا 30 ميليوني متکديان 
عيسي فرهادي فرماندار تهران در حاشيه نشست 
برنامه ري��زي طرح جم��ع آوري متكدي��ان تهران 
كه به رياست اس��تاندار تهران و با حضور فرماندار 
تهران و مس��ئولان بهزيس��تي، نيروي انتظامي، 
دانش��گاه هاي علوم پزشكي و ش��هرداري تهران 
برگزار ش��د، گفت: فرمانداري ته��ران با حمايت 
استاندار، شهرداري، بهزيس��تي، دستگاه قضايي، 
نيروي انتظامي و دانش��گاه هاي علوم پزشكي در 
ساختن تهران عاري از متكدي مصمم است.  وي 
افزود: براس��اس اقدامات كارشناسي طي روزها و 
ماه هاي گذشته، گدايان و سرتيم متكديان تهران 
مشخص شده اند و برنامه ريزي براي غربالگري آنها 
به كمك شهرداري و بهزيستي فراهم شده است.  
فرهادي با بيان اينكه اج��راي عمليات جمع آوري 
متكديان تهران با هم��كاري و حمايت مردم آغاز 
ش��ده، عنوان كرد: مردم بدانند كه گدايان تهران 
براساس بررسي ها بين 3 تا 30 ميليون تومان درآمد 
دارند و شبكه هاي مختلف از آنها بيگاري كشيده و 

سود به جيب مي زنند. 
   3 م�اه تا 2 س�ال حبس براي سر ش�بکه 

گدايان 
فرماندار ته��ران اف��زود: بهترين كم��ك مردم به 
متكديان كمك نك��ردن به آنها اس��ت و مراكزي 
همچون مؤسسات خيريه، بهزيستي و كميته امداد 

براي حمايت از نيازمندان واقعي وجود دارد. 
وي با اشاره به اينكه در اين طرح، متكديان نيازمند 
شناسايي ش��ده و تحت پوشش نهادهاي حمايتي 
قرار مي گيرند، گفت: بع��د از غربالگري عده اي از 
متكديان در اختيار شهرداري و اتباع بيگانه نيز در 
اختيار اداره اتباع قرار مي گيرند.  به گفته فرماندار 
تهران، سرشبكه گدايان نيز از س��ه ماه تا دوسال 

حبس شده و اموال آنها بازگردانده مي شود. 
   بلوف يا طرح اجرايي کار ساز ؟

هرچند سال هاست مبارزه با آسيب هاي اجتماعي 
به دليل ناكارآمدي و شانه خالي كردن دستگاه هاي 
متولي همچنان به عنوان ي��ك معضل باقي مانده 
است و چرخه معيوب س��اماندهي همچنان ادامه 
دارد با اين حال بهتر بود كه اين طرح فاز به فاز پس 
از مش��خص كردن وظايف بخش ها و دستگاه هاي 
مربوطه اجرايي و سپس نسبت به اعلام آن از سوي 
فرمانداري اقدام مي ش��د نه اينكه با اعلام قبلي و 
مشخص كردن زمان اجراي اقدام صورت مي گرفت، 
چراكه با اعلام زمان باندهاي حرفه ای تكدي گري 
از فرصت اس��تفاده كرده تا در چن��گال قانون گير 
نيفتند. اگر اين طرح هم جواب ندهد، گويا برخي 
مسئولان فقط بلوف زده اند تا شانه از بار مسئوليت 
خالي كنند. بايد منتظر ماند تا ديد  طرح جمع آوري 
و ساماندهي چگونه اجرا مي شود و چه نتايجي در 

بر خواهد داشت. 

بلوف جمع آوري گدايان تكرار شد!

امروز را براي فرداي روشن تر قلم مي زنيم
 امروز را هم ورق مي زنيم و از ۱7 مرداد روز خبرنگار مي گذريم، بي آنكه 
نيم نگاهي به سربازان عرصه اطلاع رس��اني صورت بگيرد. سال هاست 
مشكلات خبرنگاران روي هم انباشته شده است، به گونه اي كه بسياري 
از خبرنگاران و فعالان اين عرصه بر اثر فشار و دسترسي كاري، در سنين 
جواني و ميانس��الي يا كار را رها كرده و يا بر اثر فشارهاي موجود جان 

خود را تسليم كرده اند.
روز پنج شنبه در آستانه ورود به روز خبرنگار، يكي ديگر از فعالان اين 
عرصه )مهدي خوانساري ( در خبرگزاري فارس با همه دوستان خود 
بدون خداحافظي رخت سفر بربست و به ديار باقي شتافت؛ روحش شاد 
و يادش گرامي باد. آري سال هاست روز خبرنگار را به ياد سختي هاي 
اين عرصه تحمل مي كنيم ولي همچنان مشكلات اين حرفه پا برجاست 

و متوليان در حوزه هاي بيمه اي و كاري فقط و فقط وعده مي دهند.
اينكه اين حرفه جزو مشاغل سخت و زيان آور به حساب مي آيد و قرار 
است خبرنگاران پس از ۲0 سال فعاليت بازنشسته شوند فقط در حد 
حرف و شعار گنجانده شده است، چرا كه بايد ۱0 سال دوندگي كنند تا 
شايد در مراكز بيمه اي و اداره كار اثبات كنند كه خبرنگار بوده اند؛ شغلي 
كه حتي نمي توانند با گواهي آن براي گرفت��ن وام همكار خود ضامن 
شوند. آري با همه اين مسائل خبرنگاران هرگز عرصه اطلاع رساني را 

ترك نكرده اند.
سرسختي در كسب خبر در دست اندازهاي جامعه كنوني سبب شده 

است خبرنگاران دائماً در معرض تهديد كاري قرار بگيرند.
مي نويسند از اقداماتي كه بايد انجام مي شد ولي مسئولان آن را فراموش 
يا از آن عبور كرده اند. يادآوري مي كنند موضوعات و مسائلي را كه آحاد 
جامعه با آن روبه رو هس��تند و از آن رنج مي كش��ند. ياد دارم وقتي از 
همكارم پرسيدم تيراژ روزنامه شما چه تعداد است، او در پاسخ به سؤالم 
گفت: يك نسخه، وقتي علت را جويا شدم جوابي داد كه برايم قانع كننده 
و جالب بود. او گفت: اگر هر يك از مطالبم براي يك نفر هم مفيد فايده 

باشد، برايم كافي است.
همين انگيزه سبب شده است همه فعالان اين عرصه بتوانند سختي ها 
را به جان بخرند. هرچند گاهي موجي از لايه هاي جامعه افراد را به اين 
سو و آن سو مي كشاند ولي آنان كه اس��توارند، استوار باقي مي مانند تا 

موج بگذرد.
مي نويسند، مي گويند، فيلم و عكس مي گيرند تا اتفاقات و مسائل را به 
آگاهي و اطلاع جامعه هدف برسانند. با ناسازگاري هاي روزگار مي سازند 
و از خود مي گذرند تا به اصل موضوع حقيقت برس��ند، هرچند سيلي 
زمانه گاه آنان را از گردونه خارج مي سازد ولي در جاي ديگر و به بهانه اي 
ديگر از نو شروع مي كنند؛ شروعي كه پايانش از ابتدا مشخص است. اين 
حرفه افراد بسيار حساس و دقيق را مي طلبد تا بتوانند از دست اندازها 
عبور كنند و ديوار بلند صبري مي طلبد كه هر كس��ي يا هر مسئولي 
نتواند از آن به راحتي عبور كند. خبر را تهيه مي كنند و منتظر بازتاب آن 
در لايه هاي جامعه هستند تا شايد مرهمي باشد براي محرومان جامعه. 
در حقيقت بخش زيادي از دردهاي جامعه از كانال هاي خبرنگاران عبور 
مي كند و گاه خبرنگاران سپر بلاي ديگران مي شوند تا حقي ناحق نشود. 
براين اساس است كه آحاد جامعه از فعالان اين حوزه انتظار بالايي دارند. 
وقتي آنان را مي بينند مي گويند از درد و رنج ما بنويسيد، وقتي آنان به 
سراغ مسئولان مي روند آنان نيز مي گويند بنويسيد كه فلان كار يا اقدام 
را انجام داده ايم. مي نويسند با كلمات و جملات، مي گويند با حرف هاي 
بسيار و به تصوير مي كشانند صحنه هاي بسياري را تا نقش آفرين باشند؛ 
نقشي كه اگر به درستي انجام شود نتايج آن بي شمار خواهد بود. براين 
اساس امروز را كه روز خبرنگار است براي آينده روشن ورق مي زنيم تا 
در برابر انتظارات جامعه پاسخگو باشيم و بتوانيم مطالبه گر حقيقت از 

مسئولان باشيم، همراهان روزتان مبارك.

 ال آر تي جايگزين
برخي خطوط بي آر تي مي شود

 رئي�س کميت�ه حم�ل و نق�ل ش�وراي 
ش�هر از ورود م�دل جدي�د حم�ل ونقل 
ال آر ت�ي و جايگزين�ي آن ب�ا برخ�ي 
داد  تن�درو خب�ر  بي آر ت�ي  خط�وط 
محسن س��رخو، رئيس كميته حمل و نقل 
شوراي شهر تهران گفت: چند مدل حمل و 
نقل ترافيكي در شوراي شهر براي شهر تهران 
وجود دارد كه يكي از آنها مرتبط با مترو است 
كه آلايندگي آن تقريباً صفر است اما هزينه بر و زمان بر است.  رئيس كميته 
حمل و نقل و ترافيك ش��هر تهران تأكيد ك��رد: در مجموع مي توان گفت 

بهترين مدل حمل و نقلي در شهر تهران مترو است. 
وي گفت: اگر هزينه حم��ل و نقل، ريل گذاري يك ران قط��ار به ازاي هر 
كيلومتر و تأسيسات برق مترو را محاسبه كنيم، هزينه احداث هر كيلومتر 
مترو به حدود ۱70 تا ۱80 ميليارد مي رسد.  محسن سرخو اظهار داشت: 
ال آر تي يكي از مدهاي حمل و نقل اس��ت كه قرار شده در بخشي از نقاط 

شهر تهران جايگزين بي آر تي شود.  
وي افزود: با تحقق اين ام��ر اتوبوس هاي بي آر تي ب��ه مناطق ديگر مانند 
غرب تهران اختصاص داده مي شود. البته اين طرح در مرحله كارشناسي 
قرار دارد و دو مسير از جمله خيابان ولي عصر حدفاصل ميدان تجريش تا 
ميدان راه آهن و ميدان آزادي تا ميدان امام حسين براي آن در نظر گرفته 

شده است.  
رئيس كميته حمل و نقل شوراي شهر تهران تصريح كرد: ظرفيت ال آر تي 
دوو ني��م برابر بي آر تي ب��وده و آلايندگ��ي آن در حد صفر اس��ت. حتي با 
راه اندازي اين خطوط مي توان حفاظ هاي خطوط بي آر تي را از مسيرهاي 
مذكور حذف كرد. هر قطار ال آر تي سه واگن دارد كه واگن وسط برق آن 

را تأمين مي كند. 

مشاوره ژنتيك پيش از ازدواج اجباري مي شود
اعتي�اد  درم�ان  و  پيش�گيري  توس�عه  مرک�ز  رئي�س 
س�ازمان بهزيس�تي از اجب�اري ش�دن مش�اوره ژنتي�ک 
داد.  خب�ر  توس�عه  شش�م  برنام�ه  در  ازدواج  از  پي�ش 
مجيد رضازاده به ايس��نا گفت: درحال حاضر ۲ هزار و ۵00 پزش��ك، 

آموزش مشاوره غربالگري ژنتيك قبل از ازدواج را فرا گرفته اند. 
وي افزود: در اين طرح افرادي كه ممكن است دچار اختلالات ژنتيك 
باشند، شناسايي مي ش��وند و براي اجراي اين طرح از دو سال گذشته 

مراكز ژنتيك در 6۲ شهر راه اندازي شده است. 
رضازاده در ادامه عنوان ك��رد: تغيير نگرش در زمين��ه فعاليت مراكز 
مشاوره ژنتيك با رويكرد بيماريابي فعال در ۲40 مركز مشاوره، يكي 
از سياست هاي سال جاري سازمان بهزيس��تي است كه در اين زمينه 
مشاوران اين مراكز در سنين قبل از ازدواج به ارائه مشاوره مي پردازند. 
وي به فعاليت هاي اين سازمان در حوزه پيشگيري از اعتياد نيز اشاره 
كرد و گفت: در راستاي پيش��گيري از اعتياد نيز در حال حاضر ۵هزار 
تيم اجتماع محور در محلات با مشاركت مردم در حوزه اعتياد فعاليت 

و اطلاع رساني مي كنند. 
رضازاده با اش��اره ب��ه فعاليت ۲ ه��زار و ۲00 مركز درم��ان و كاهش 
آسيب هاي اجتماعي نيز خاطرنشان كرد: درمان و كاهش آسيب هاي 
اجتماعي توسط پايگاه هاي اقامتي كوتاه مدت، ميان و بلند مدت انجام 

مي شود. 
وي تصريح كرد: سال گذشته در حوزه درمان به 600 هزار نفر در كشور 

خدمات ارائه شد. 
رضازاده به اج��راي 6۵ درصدي طرح غربالگري ش��نوايي نوزادان در 
كشور اشاره كرد و گفت: پوش��ش بالاي90 درصد اجراي اين طرح در 
بيمارستان ها از مهم ترين برنامه هاي حوزه پيشگيري از معلوليت اين 
سازمان در سال جاري است كه براي رس��يدن به اين هدف خريداري 
دستگاه هاي سنجش شنوايي و تجهيز بيمارستان ها به اين دستگاه از 

مهم ترين برنامه هاي در دست اجراي اين سازمان است. 

نماينده سابق مجلس:

 9 ماه مرخصي زايمان 
در مقايسه با ديگر كشورها حداقل است

دبيرکل ح�زب زنان جمهوري اس�امي ب�ا انتق�اد از بي اعتنايي 
دولت به مطالب�ات امور زنان قان�ون 9 ماه مرخص�ي زايمان براي 
زنان و دو هفته براي آقايان را در مقايس�ه با قوانين مش�ابه ساير 
کش�ورهايي که بعض�اً مس�لمان هم نيس�تند، حداقل دانس�ت. 
فاطمه آليا در خصوص اجرايي نش��دن قانون مرخصي 9 ماهه زايمان 
براي مادران در برخي دس��تگاه ها و لايحه كاهش س��اعت كاري زنان 
شاغل داراي شرايط خاص به فارس گفت: در مورد موضوعاتي كه نياز 
به بودجه دارد، حتماً بايد قانون وجود داشته باشد و تصويب قانون به 
كمك افرادي مي آيد كه اراده انجام اين كار را دارند، اما هم اكنون شاهد 
هس��تيم در مورد موضوعي كه به عنوان يك قانون به تصويب رسيده 

است، مسئولان دچار تعارض شده اند و آن را اجرا نمي كنند. 
دبيركل حزب زنان جمهوري اسلامي خاطرنشان كرد: در مورد لايحه 
كاهش ساعت كاري زنان شاغل داراي شرايط خاص برخي دولتمردان 
دچار ترديد هستند، اين در حالي است كه در سياست هاي كلي نظام 
در جهت الگوي اسلامي ايراني پيشرفت، بحث تحكيم بنيان خانواده، 
ازدواج و فرزند آوري اولويت است، به گونه اي كه اين سه مورد به عنوان 

يك مجموعه به هم پيوسته هستند كه بايد در كنار هم محقق شوند. 
آليا افزود: قانون 9 ماه مرخصي زايمان براي زنان و دو هفته براي آقايان 
در مقايسه با قوانين مشابه ساير كشورها كه بعضاً مسلمان هم نيستند، 
حداقل است، بعضاً كشورهايي وجود دارد كه تا سه سال مرخصي براي 
مادران در نظر مي گيرند و تسهيلاتي نيز به پدران مي دهند، اما در كشور 
ما براي اجرا نشدن اين قانون بهانه بودجه را مي آورند و بعد ديده مي شود 

كه سرمايه هاي كشور از كجاها سر در مي آورد. 

بیژن یانچشمه
  گزارش یك

  نايب رئيس انجمن اپتومتري ايران در مورد راه شناسايي عينك هاي 
اصل و تقلبي آفتابي گفت: متأس��فانه هنوز براي واردات عدسي و فرم 
عينك آفتابي و س��اير ملزومات مرتبط س��لامت چش��م تأييد وزارت 
بهداشت لازم نيس��ت و اين مس��ئله بايد هرچه زودتر مورد توجه قرار 
گيرد، چراكه حتي در فقيرترين كش��ورها كسب اين تأييديه ضروري 
اس��ت.  وي تأكيد كرد: در تمام كتب علمي چشم پزشكي و اپتومتري 
عينك آفتابي يك عينك تجويزي به شمار مي رود و نمره چشم، رنگ 
چشم، شرايط آناتوميك صورت،  نوع كار چشم در ساعت هاي آفتابي 
و ش��رايط فيزيولوژي بدن در تعيين عينك آفتاب��ي دخالت دارد. لذا 
مردم براي خريد عينك آفتابي حتماً بايد با اپتومترها و چشم پزشكان 

مشورت كنند. 
  مهيار خسروشاهي، متخصص ديابت در 
ارتباط با رژيم غذايي س��الم اظهار داشت: 
براي تحقق رژيم مناس��ب فرد بايد آب و 
مايعات بيش��تري را طي روز بنوش��د. وي 
افزود: تجربه نش��ان داده نوش��يدن روزي 
ش��ش تا هش��ت ليوان آب به روند لاغري 
كمك زيادي مي  كند. متخصص ديابت در 
مورد اينكه چگونه مي توان بدون استفاده 

از دارو فشار خون را كاهش داد، گفت: همان نوع رژيم غذايي كه باعث 
محافظت فرد در برابر بيماري هاي قلبي شده و نيز بهترين راه درمان 
ديابت اس��ت، در پايين نگه داش��تن فش��ار خون كمك خواهد كرد.  
خسروش��اهي ادامه داد: يك رژيم س��الم داراي ميزان پايين چربي به 
خصوص چربي حيواني و ميزان متعادل كربوهيدرات با فيبر بالا عدس 
و لوبيا و سبزيجات است. همچنين پايين آوردن ميزان پروتئين و نمك 
مي تواند به كاهش فش��ار خون كمك كند. وي خاطرنشان كرد: انجام 
ورزش يكي از مهم ترين مواردي به شمار مي رود كه براي سلامتي نياز 

است و در كاهش استرش و فشار خون و چربي ها مؤثر واقع مي شود. 
  رئيس گروه مطالعات اعتياد س��ازمان پزشكي قانوني، در خصوص 
آمار فوت ناشي از مصرف مشروبات الكلي گفت: معمولاً سالانه حدود 
۱00 فوت ناشي از مصرف مشروبات الكلي داريم كه اين ميزان مقطعي 
است، با اين حال عوارض ناش��ي از مصرف الكل بسيار زياد و نقش آن 
در وقوع جرائم پررنگ است. محمدرضا قديرزاده به آمار سال گذشته 
اشاره و تصريح كرد: در سال گذش��ته، 9۵ نفر بر اثر مصرف مشروبات 
الكلي جان خود را از دست داده اند كه از اين تعداد شش نفر زن و 89 نفر 
مرد بودند. قديرزاده در خصوص ناخالصي در الكل هاي مصرفي و تأثير 
آن در بروز عوارض گفت: طبق آمار وزارت بهداشت، دوسوم الكل هاي 
مصرفي، توليد داخل هستند و استانداردي براي توليد اين مواد وجود 
ندارد. در اغلب اين موارد الكل هاي طبي با مواد ديگري مخلوط شده و 

تركيب مضري به دست مي آيد.
  مديركل حفاظت و مديريت شكار و صيد از آتش سوزي حدود 700 
هكتار از مناطق حفاظت شده در س��ال 9۵ خبر داد.  علي تيموري در 
مورد ميزان آتش سوزي در مناطق حفاظت ش��ده در سال 9۵ به ايلنا 
گفت: در چهار ماه اول امسال ۱04 آتش سوزي در مناطق حفاظت شده 
در ۱۵ استان كشور رخ داده است.  وي ادامه داد: در اين آتش سوزي ها 
حدود 698 هكتار از مناطق حفاظت شده دچار حريق شدند، در حالي 
كه در سال 94 در همين بازه زماني ۲ هزار و 300  هكتار و در سال 93، 
۵هزار و 660 هكتار از مناطق حفاظت شده دچار آتش سوزي شده بودند.  
مديركل حفاظت و مديريت شكار و صيد سازمان حفاظت محيط زيست 
افزود: امسال به دليل پيش��گيري هاي صورت گرفته و اقدام به اطفاي 
حريق در ساعات اوليه، كاهش قابل توجهي در آتش سوزي ها داشتيم. 

زهرا چیذري 
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